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firmy, obce rezervují elektřinu z našich zdrojů, 
a zároveň do toho vstupují obce jako akcionáři. 
Je to souběh. Jestli obce, firmy a lidé pochopí, 
že je potřeba mít elektřinu mimo burzu, bude EnVys 
úspěšný,“ říká Ondřej. „Takto to funguje v Rakousku, 
v Belgii, v Německu, v celé Evropě.“

Projekt EnVysu zaujal i odborné novináře. Ondřej 
dává rozhovory, vysvětluje a radí. Nyní o něj projevil 
zájem byznysový magazín Forbes, kterému poskytl 
rozhovor. Vyjít má v nejbližších dnech. 

Co pro vás znamená listopad 1989?
„Narodil jsem se v roce 1991, celá ta éra komunismu 

šla mimo mě. Jsem vlastně z 1. generace svobodných 
dětí. 

Oproštění se od cenzury, politického diktátu, 
osobních obav z dělání dobrých věcí a projevování 
svých názorů bez obav (i za účasti respektu druhé 
strany) je podle mě hodně důležité. Když tak nad tím 
přemýšlím, tak jsem vyrůstal ve velkém optimismu. 
Bylo mi sedm, lidé se na ulici běžně zdravili, panoval 
takový pocit sounáležitosti. Můj táta mi vždycky, když 
se mi dělo nějaké příkoří, říkal: „Ukaž, že jsi lepší“. 
To mě provází celým životem, možná jsem listopadem 
89 ovlivněn víc, než si myslím..

Možná jsme o hodně z toho, co jsme v roce 
1989 získali, zase postupně přišli. Vážím si lidí, 
kteří nezapomněli hodnotu těchto ideálů.“

Který počin považujete v rámci svého podnikání 
za vrchol?

„Asi nemám vrchol jako vrchol. Jsem rád, že jsem 
ani po 11 letech nezradil vizi, se kterou jsem začínal, 
a stále podnikám se stejnými ideály. 

Nyní pracujeme na největším projektu komunitní 
energetiky v ČR, jehož cílem je zajistit levnou elektřinu 
pro vyšší desítky tisíc lidí. Spolupracujeme s obcemi, 
které budou EnVys většinově vlastnit, aby se jim 
a jejich obyvatelům nezvyšovaly ceny energií podle 
toho, co ukáže zahraniční burza, nebo jak se kdo 
vyspí. 

Tento projekt vnímám jako další krok k naplnění mé 
vize o zlepšení energetického trhu a jako něco, co má 
opravdový smysl a přináší pozitivní dopad.“

Jak být úspěšný?
„Podle mě je to hlavně o vytrvalosti a přesvědčení, 

že směr, který jste si vytyčili, je ten správný. Neměli 
byste podnikat kvůli penězům, ale kvůli vizi, kvůli 
touze dosáhnout něčeho konkrétního a smysluplného. 
Peníze mohou být důsledkem, ale neměly by být 
hlavním cílem.

Když máte jasný cíl, držte se ho a nevzdávejte se, 
i když narazíte na problémy. V podnikání se občas 
setkáte s lidmi, kteří vám vezmou energii, s těmi, 
se kterými je zbytečné ztrácet čas. To k tomu ale 
prostě patří. Úspěch přichází, když jste ochotni za 
svůj sen trpět, vydržet a jít dál, i když to zrovna není 
jednoduché.“

„Podívejte se, kolik lidí přeplácí 
elektřinu. Česká republika je 
čtvrtým největším vývozcem 
elektrické energie v EU, a přesto 
jsou její obyvatelé ohrožení 
energetickou chudobou,“ 
říká Ondřej Doležal, odborník na energetiku 
a zakladatel projektu komunitní energetiky EnVys.

Co to ta komunitní energetika vlastně  je? 
Obce, fi rmy a lidé společně 

vlastní elektrárny. Komunitní 
energetika umožňuje zapojit se 
do výroby energie a jejího sdílení. 
Je to také nástroj, jak zmírnit dopady 
extrémně vysokých cen energie 
pro zákazníky.

Komunitní energetika je zcela nezávislá na 
zahraničních burzách a výroba energie v rámci jejich 
zdrojů je levná.

Proč se věnujete primárně větrné energetice?
„Viděl jsem cenu energií a její výhledy. Bylo mi 

jasné, že jestli chceme lidi zabezpečit, potřebujeme 
zajistit elektřinu na období, kdy je spotřeba největší. 
Zároveň jsem viděl, jak obce podepisují smlouvy 
s nejrůznějšími fi rmami. Mnohé z nich nikdy 
v energetice nepodnikali. 

Vnímám jako důležité, aby lidé a fi rmy měli levnou 
elektřinu. Podívejte se na jihlavský Lapek, oni 
skončili kvůli drahé elektřině a propustili 200 lidí. 
Firmy se stěhují z ČR, takhle to chceme?“

„Od října do dubna potřebujeme 
nejvíce energie, a právě v zimní 
sezoně jsou větrné elektrárny 
nejefektivnější. Fotovoltaika 
funguje bohužel přesně naopak. 
Proto nám větrná energetika dává 
největší smysl,“

dodává Ondřej Doležal.

Spousta zákazníků spadla do DPI a mají spoto-
vé ceny. Hrozí to i u vás?

„Nám se to nestane, protože elektřinu budeme 
vyrábět a zároveň máme licenci na obchod. Takže ji 
dokážeme dodat do jakéhokoli elektroměru po celé 
České republice. Nestane se tak, že by zákazníky 
EnVysu musel převzít tzv. dodavatel poslední 
instance (DPI).

Celý EnVys je navržený tak, že ho budou většinově 
vlastnit obce. Ve stanovách společnosti máme, že 
nejsme založení za maximalizací zisku. Spoluprací 
s námi tedy odpadá „morální riziko“, že bude „něco 
fungovat“ jinak.“ 

Bude energie drahá?
„ČR chce vypnout 47 % výroby z uhlí a mezi lety 

2027-2030 budeme do ČR dovážet až 20 % své 
spotřeby, říká Svatopluk Vnouček, místopředseda 
představenstva ČEPSu. Komunitní energetika nám 
opravdu může pomoci.“

Jak nám může komunitní energetika pomoci?
„Cena elektřiny je ovlivněna cenou burzy. 

Na krátkodobé burze se 6. listopadu 2024 prodávala 
za v přepočtu 17.000 Kč/MWh bez DPH a dalších 
poplatků. 

Stát říká, že chce postavit 400 až 800 větrných 
elektráren. My jich společně s obcemi chceme postavit 
20 až 30. Spolupráce s obcemi je naprosto logická. 
Některé obce tu jsou přes 700 let, dlouhodobě mají a ještě 
mnoho let budou spotřebovávat elektřinu. Na jejich 
katastrálních územích mají elektrárny stát. A žijí tam lidé, 
kteří chtějí levnou elektřinu.“

Za průkopníky komunitní energetiky EnVys stojí 
starostové a obce Vysočiny.

„EnVys jsme budovali se starosty, posílali jim stanovy 
k připomínkám apod. Po roce a půl činnosti jsme ale už 
potřebovali ty obce zapojit.

Mezi prvními se do projektu zapojily Kněžice u Třebíče 
s panem starostou Žákem, Okrouhlička s paní 

starostkou Trbuškovou, Bácovice u Pacova s panem 
starostou Páralem, Knyk s panem starostou Kotlasem 
nebo Olešná s panem starostou Hyršem.

 Dnes můžu říct, že nebýt starostů, kteří nestrčili hlavu 
do písku, tak by žádná komunitní energetika nebyla. 
Ze starostů, kteří nestrčili hlavu do písku, bych rád zmínil 
i pana starostu Kmoška z Trstenic u Litomyšle nebo 
všechny zastupitele Lučice u Havlíčkova Brodu.

Díky těmhle opravdu skvělým lidem má smysl tuto práci 
dělat,“ dodává Ondřej.

Jak to bude financováno?
„Je to komunitní energetika, to znamená, že si lidé,
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